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Fototeca primăriei 

TimișRECAS,

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș
„Frumusețe fără curățenie nu există!“ 

Într-o zi, un țăran ieși pe ogor, la se-
mănat. Un grăunte, rămas pe vâr-

ful unui bulgăre de pământ, a început să se 
laude către altul, aflat adânc sub brazdă:  

- Vezi tu, frate, zaci acolo luptându-
te cu frigul pământului și cu bezna, tân-
jind după o rază de soare, după lumină 
și căldură. Eu, frățioare, o duc mult mai 
bine, în timp ce tu te chinui.  

Dar, în clipa aceea, o cioară a coborât 
pe neașteptate din văzduh și a înghițit 

Scrânciobul zilei alinta un soare palid, înfrigurat și el la mijloc de februarie, când ninsoa-
rea de peste noapte se transformase într-o ploaie măruntă, persistentă, cerul atârna rupt și 

urât, zările se încercănaseră cu negură și un cocoș codalb cu aripi inerte de tablă se rotea în bătaia 
vântului pe acoperișul unei case din apropierea orașului. O femeie în palton albastru cu guler înalt 
și ghete de lac cu căputa de-o palmă privea cu ochi sticloși goana în cerc a cocoșului de tablă. Am 
gândit atunci: „Dacă cocoșul, brusc, și-ar lua zborul de pe acoperiș, acestei femei i s-ar destrăma 
o bucurie și n-ar fi bine, știut fiind că totdeauna destrămarea unei bucurii e mai dureroasă decât 
pierderea unui ideal.”  

Domnule primar, v-am întrebat deseori, ce vă mâhnește 
în activitatea dumneavoastră de edil, dar acum aș dori să 
cunoască oamenii orașului Recaș și ce vă bucură?  

Interesantă întrebare, drept să spun, mă bucură faptul că 
în ultimul timp, am constatat o creștere reală a gradului de 
educație și de responsabilitate a locuitorilor orașului nostru, 
lucru care se regăsește și în modul în care tratează eforturile 
noastre, ale administrației, pentru înfrumusețarea orașului și a 
localităților aparținătoare.  

Domnule primar, dacă v-aș ruga să priviți retrospectiv, 
sigur, pe scurt, ce ați remarca din realizările dumneavoastră 
din anii anteriori?  

În primul rând, faptul că am aflat la venirea mea în frun-
tea administrației orășenești o primărie cu datorii mari și, în 
câțiva ani, am reuși să redresez situația financiară a instituției, 
astfel că azi Primăria orașului Recaș nu are niciun leu da-
torie și acesta mi se pare un lucru notabil, cu care nu multe 
administrații, fie ele municipale ori comunale, se pot mândri.  

Este adevărat că vă aflați pe un loc fruntaș în cadrul 
județului Timiș  în accesarea de fonduri europene?  

Da, este adevărat! Și, iată, încă un motiv care mă bucură, 

dacă fac o analiză retrospectivă a activității mele de până 
acum.  

Mi-ați vorbit la începutul dialogului nostru despre 
creșterea gradului de apreciere a cetățenilor privind spațiile 
verzi. Acordați o însemnătate aparte acestui sector?  

Domnișoară, spațiul verde înseamnă viață, în primul rând 
viață, sănătate și bucurie pentru vedere. Sigur că sunt, am fost 
și voi fi mereu preocupat de starea spațiilor verzi aflate pe aria 
noastră de responsabilitate. Dovadă că oamenii Recașului știu 
cât de mult efort am depus pentru a planta anual un număr în-
semnat de pomi ornamentali și fructiferi, câtă atenție am acor-
dat întreținerii lor. Tot așa de mult țin și la curățenia orașului, 
pentru că frumusețe fără curățenie nu există.  

Domnule primar, pentru că în paginile „Jurnalului 
Național al Primăriilor” se întâlnesc administrații din atâtea 
județe, iată, în acest număr, pe lângă administrațiile din 
Timiș, Caraș-Severin și Arad, se regăsesc primării din Dolj 
și Argeș, ce mesaj aveți pentru omologii dumneavoastră?  

Mesajul meu nu este numai pentru colegii mei, ci și pen-
tru locuitorii comunelor lor, poftindu-i în orice perioadă a anu-
lui să viziteze orașul nostru.  

Îmi doresc ca toți locuitorii și oaspeții noștri, să se 
bucure de frumusețea orașului Recaș. (Ing. Teodor PAVEL)

Rubrica Bisericii                                                Pilda de ținut minte
grăuntele rămas la vedere. În schimb, 
fratele său de sub brazdă încolți peste 
puțin timp și, din micul grăunte, ieși din 
pământ un spic frumos și trainic.  De-abia 
acum, lumina și căldura soarelui îi făceau 
cu adevarat bine. Cu vremea, spicul deve-
ni copt și roada lui multă. Astfel, speranța 
și smerenia celui de-al doilea i-au adus 
adevărata viață, în timp ce mândria l-a co-
stat scump pe primul. Greutățile vieții nu 
trebuie să ne sperie și să ne descurajeze, 

căci Dumnezeu vede suferința și credința 
noastră și ne va răsplăti negreșit. Cu 
speranță și rugăciune, putem trece peste 
orice obstacol al vieții. Însă cei a căror 
inimă este plină de ei înșiși, în care nu mai 
este loc și pentru Dumnezeu, adică pentru 
iubire, pentru speranță și încredere, aceia 
sfârșesc, asemenea primului grăunte, în 
ghearele păsării negre - diavolul.  

Dumnezeu stă împotriva celor mân-
dri, iar celor smeriți le dă har.

Poșta redacției    
Cititorii ne întreabă, noi răspundem       

Doamna Licuța Radulian din orașul Recaș ne cere 
informații privind vârsta minimă de pensionare. 

Doamnă Radulian, vârsta minimă de pensionare se raportează la 
data nașterii, ceea ce permite identificarea persoanelor ce se pot re-
trage anul acesta din activitate, conform reglementărilor prevăzute 
în Legea nr. 263/2010. Astfel, dacă persoanele care ating în 2021 
vârsta standard de pensionare îndeplinesc și celelalte condiții pot 
cere să se pensioneze (stagiul de cotizare - cel minim e de 15 ani, 
în timp ce acela complet este de 35 de ani).  De amintit că, din anul 
2020, Ministerul Muncii a decis să anunțe angajatorii din timp în 
legătură cu salariații care ar putea să se pensioneze curând pentru 
limită de vârstă. Este adevărat că salariații nu sunt obligați să iasă 
din câmpul muncii la pensie, dacă nu vor. Dacă aceștia vor să con-
tinue activitatea în firmă o pot face.  
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Dorința mea, cea mai apropiată de interesele comunei, de interesele 
cetățenilor, este extinderea rețelei de gaz!“ 

Și se făcu luni, și un vânt începu să bată dinspre Banatul de munte spre câmpie, trecând prin 
răsăritul soarelui și peste un grup de patru țărani, în flanele cenușii, cu buzunarele înfun-

date cu tutun tocat, trecând prin fața casei mele. E un sfârșit de iarnă ciudat în care dacă mi s-ar 
cere să-i numesc pe primii zece primari destoinici ai Banatului, domnul Mărcuți ar fi unul din ei.  

Domnule primar, mereu se 
abordează, mereu revine obsesiv, 
chiar în dialogul cu primarii, subiec- 
tul virusului numit covid, de care 

comuna dumneavoastră a reușit să nu fie carantinată.  
Cred că acest fapt se datorează disciplinei și înțelegerii 

de care au dat dovadă oamenii comunei de mai bine de un an.  
Dumneavoastră fiind unul din oamenii care chiar au în-

cercat pe propria sănătate acest virus.  
Da, și mulțumesc bunului Dumnezeu că am trecut cu 

bine peste această încercare, după care, reluându-mi munca 
administrativă, îmi doresc să închegăm în cadrul administrației 
locale o echipă unită, care să aibă un singur țel, binele comunei. 
Pentru că în comuna noastră mai sunt destul de multe obiec- 
tive de terminat, mai sunt lucruri de făcut.  

Ce vă mâhnește ca primar?  
Birocrația, acest flagel pe care îl întâlnești de ani și ani, din 

pricina aceasta, a încetinelii determinate de birocrație întârzie 
și fondurile europene. Nu e ușor să aștepți ani de zile plimbând,  
ba azi un act adițional, ba mâine un document, știind că în tot 
acest timp poți face lucruri concrete spre folosul comunei.  

Aveți un buget mulțumitor?  
Nu pot spune că avem un astfel de buget, Sânmihaiu 

Român, deși este fără îndoială o comună importantă pe raza 
județului nostru, atât ca întindere, ca populație, cât și ca apro-
piere de un mare oraș, nu pot spune că noi avem un buget mare. 
Iar din cel pe care îl avem, o parte a banilor trebuie direcționați 
către cheltuielile constante, ca să spun astfel, curent, încălzire, 
salarii, transport etc.  

Guvernul, sprijinul guvernamental nu se întrevede?  
Nu poți aștepta prea mult de la guvern atâta timp cât țara, 

și nu numai țara noastră, trece prin această perioadă dificilă și 
din punct de vedere economic. Astfel că va trebui să fim foarte 
atenți pe sesiunile de finanțare din acest an, dar în egală măsură 
va trebui să fim la fel de atenți și la posibilitățile noastre de 
cofinanțare.  

Carevasăzică, așa cum spunea un coleg de-al dum-
neavoastră din județul Dolj, domnul Mihnea, edilul comunei 
Piscu Vechi, trebuie strânsă punga.  

Trebuie, altfel nu se poate.  
Unde se întâlnesc, în cadrul proiectelor dumneavoastră, 

cheltuielile cele mai mari?  
Cele mai costisitoare sunt utilitățile, acolo se alocă cele 

mai mari fonduri.  
Câți kilometri de rețea de apă aveți în extindere?  
În jur de 17 kilometri. Dar dorința mea cea mai apropiată 

de interesele comunei, de interesele cetățenilor, este extinderea 
rețelei de gaz. Lucru firesc de altfel, dacă ținem seama atât de 
prețul lemnului cât și de confort. Dar, în acest caz, îmi doresc 
ca cetățenii comunei să cunoască acest aspect, cheltuielile su-
plimentare care apar nu îmi aparțin, eu le-am moștenit, ca să 
spun astfel.  

Domnule primar, vorbind de extinderea rețelei de gaz, 
îmi amintesc că la pornirea rețelei de apă ați atenționat și ați 
solicitat oamenilor înțelegere, de ce?  

Pentru că atunci când începi astfel de lucrări de anvergură, 
lucrări de 16-17 kilometri de șantier pe zonă pietruită, trebuie 
să te aștepți și la intemperii, ori, atunci când aceste lucrări se 
desfășoară în apropierea caselor, sigur că noroiul poate deran-
ja, dar altfel nu se pot face aceste lucrări. Sigur că acolo unde 
s-a putut și chiar a fost necesar am intervenit pentru a ameliora 
starea drumului sau a trotuarului. 

Rubrica școlii
Elevii întreabă, noi răspundem

Eleva Daniela Neagu din satul Utvin comuna Sânmihaiu Român, ar dori să 
știe cum este corect: „vizavi de această problemă” sau „apropo de / în ceea 

ce priveşte această problemă”? Dragă Daniela, în limbajul curent, cu siguranţă, mulţi 
dintre noi am auzit formulări de felul: „Vizavi de acesta problemă, vreau să spun…”/ 
„Am o părere clară vizavi de hotărârea voastră…”etc.  Trebuie precizat, încă de la 
început, că acest neologism (împrumut din limba franceză – vis a vis – care, în limba 
română se scrie aşa cum se citeşte, şi nu cu ortografia din limba de provenienţă), are 
sensul, conform DEX: faţă în faţă, peste drum, în punctul opus.  

Este adevărat că în dicţionar este menţionat şi înţelesul: în comparaţie cu / în ra-
port cu / faţă de, dar acesta nu este recomandat (adverbul vizavi referindu-se numai la 
ceva legat de aşezarea în spaţiu). Și pentru că există alte posibilităţi, fireşti limbii ro- 
mâne, prin care se poate exprima ideea, cum ar fi: referitor la această decizie / în legă-
tură cu această hotărâre / în ceea ce priveşte această situaţie / apropo de acest fapt etc.  

Cât despre apropo (însemnând „bine că a venit vorba“, că “mi-am adus aminte“, 
„referitor la“), ca şi în cazul lui vizavi, se va scrie corect, în limba română, aşa cum 
se pronunţă (şi nu ca în limba franceză – a propos).  

Aşadar, se va spune corect, de exemplu: „Vizavi se construiesc noi locuinţe, dar 
apropo / în ceea ce priveşte / în legătură cu această problemă, voi decide singur ce 
este de făcut etc.”  

Poezia creștină  
Trăiesc flămând  

 Valeriu GAFENCU  
Trăiesc flămând, trăiesc o bucurie,
Frumoasă ca un crin din Paradis,
Potirul florii e mereu deschis
Și-i plin cu lacrimi și cu apă vie;
Potirul florii e o-mpărăție.

Când răii mă defaimă și mă-njură
Și-n clocot de mânie ura-și varsă,
Potirul lacrimilor se revarsă
Și-mi primenește sufletul de zgură,
Atunci Iisus de mine mult Se-ndură.

Sub crucea grea ce mă apasă sânger
Cu trupu-ncovoiat de neputință,
Din când în când din cer coboar-un înger
Și sufletul mi-l umple cu credință;
M-apropii tot mai mult de biruință.  
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CHECEA Timiș

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Domnule primar, cum merge 
proiectul cu inaugurarea muzeu-
lui din comună?  

În viitorul apropiat, dorim să deschidem „Muzeul sătesc 
Checea”. Și doresc ca și prin intermediul „Jurnalului Național 
al Primăriilor”, să popularizez această intenție și să fac apel 
către cetățenii comunei noastre, dacă au posibilitatea și 
dorința de a ajuta la înființarea acestui muzeu, o pot face prin 
donația unor obiecte, cum ar fi: ţesături (costume populare, 
covoare, ştergare, feţe de masă etc.), icoane, obiecte din lemn 
şi ceramică, obiecte de uz casnic din metal sau alte materiale, 
unelte şi recipiente necesare unor ocupaţii străvechi, respec-
tiv olărit, albinărit, pescuit şi vânătoare, obiecte de cult, măşti 
populare, picturi vechi, figurine, albume, înscrisuri vechi 
(scrisori, acte, documente etc.) piese de mobilier şi interioare 
țărăneşti (scaune, bănci, lăzi de zestre etc. ), orice alte obiecte 
vechi.  

V-ați gândit și la un semn de recunoaștere pentru acești 
susținători ai muzeului?  

Toți donatorii vor fi menționați în „Cartea de Onoare” a 
comunei precum și la muzeu, în dreptul obiectului donat.  

Domnule primar, îmi puteți vorbi și despre ampla 
acțiune intitulată „Sate în siguranță” care a ajuns și în co-
muna Checea? Concret, ce înseamnă această campanie?  

Domnule Miron, Inspectoratul Județean de Poliție 
Timiș, prin Departamentul Prevenire și Prevenție, în colabo-
rare cu Poșta Română Timișoara, au început campania „Sate 
în siguranță”. Am participat în comuna Checea, împreună 
cu reprezentanții UAT - ului, IPJ Timiș, Prefectura și Oficiul 
Județean de Poștă Timiș, la prezentarea „Cum putem preveni 
și la cine apelăm în caz de urgență!”  

Interesantă și utilă campanie.  

„Le doresc tuturor oamenilor din comună ceea ce e la mare căutare 
acum: multă sănătate!“

Orice reîntâlnire cu acest om tânăr, care în anul care a trecut a devenit primul primar al 
României, pentru că încă înainte de a începe campania electorală doar el era dat sigur 

că va fi primar, orice reîntâlnire cu dânsul stă sub semnul tinereții sale și a bunului simț care-l 
caracterizează. 

Să știți că așa este, pentru orice comunitate, în condițiile 
de risc, reprezintă un prilej cu care își dovedește unitatea și 
sprijinul.  

Domnule primar, cum mai reacționează oamenii din 
comuna dumneavoastră, dat fiind că încă ne aflăm sub 
amenințarea coronavirusului?  

Așa cum am trecut peste stările impuse, tot așa, împreună, 
vom reuși să izolăm virusul pandemic, dar mai mult, vom reuși 
menținerea comunei noastre în afara riscului carantinării. Oa-
menii, locuitorii comunei mele pot reuși să păstreze regulile 
generale de igienă, distanțarea și purtarea măștii. Asta putem 
face! Aplicăm împreună reguli simple, ne respectăm unii pe 
alții și dovedim astfel că suntem o comunitate puternică.  

Putem să reamintim oamenilor câteva din regulile de 
protecție?  

Regulile sunt simple de urmat și sună astfel: Spală-te des 
pe mâini cu apă și săpun timp de cel puțin 20 de secunde, mai 
ales după ce ai fost într-un loc public sau după ce îți sufli nasul, 
tușești sau strănuți. Dacă nu sunt disponibile apa și săpunul, 
utilizează un produs de dezinfectare a mâinilor. Acoperă 
suprafața mâinilor și freacă-ți mâinile până când se simt us-
cate. Poartă mască! Masca de protecție te protejează atât pe 
tine, cât și pe cei din jurul tău, întrucât previne răspândirea 
virusului pe cale respiratorie. Masca de protecție trebuie să 
acopere complet nasul și gura. Evită aglomerările și păstrează 
distanța de cel puțin 2 metri!  

Domnule primar, vă rog să transmiteți un mesaj către 
cetățenii din Checea.  

Le doresc tuturor oamenilor din comună ceea ce e la 
mare căutare acum: multă sănătate! În aceste condiții grele, 
sănătatea e cea mai importantă! Îi îndemn pe cetățeni să se 
protejeze pentru a fi sănătoși.

Din albumul comunei  Rubrica medicului  
Gastritele acute  

La apariţia durerilor, este indicat repausul 
la pat şi suprimarea agenţilor cauzali, prin 

provocarea evacuării conţinutului gastric. Dacă 
pacientul a ingerat substanţe chimice sau alimente 
alterate vor fi necesare spălături gastrice. Urmează 
ca, în primele 1-3 zile de la declanşarea bolii, să 
se respecte un repaus alimentar total, adoptând o 
dietă hidrică, numai cu apă fiartă şi răcită şi infuzii 

din plante medicinale 
(muşeţel, mentă, rosto- 
pască, sunătoare) şi suc 
de lămâie, consumate în 
cantităţi limitate pentru 
a nu stimula secreţiile 
gastrice în exces.  

Fotografie de la începutul campaniei „Sate în siguranță” de la Checea.  
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE  

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Domnule primar, venisem cu altă întrebare de început, 
dar auzindu-vă vorbind la telefon cu cei de la Direcția de Să-
nătate, vă pot întreba despre ce centru regional ați discutat?  

Da, desigur, vezi dumneata, noi pregătim un „Centru 
regional de vaccinare” și când spun „noi”, mă refer atât la 
primăria comunei noastre, cât și la Direcția de Sănătate Publică 
a jucețului Arad, a cărei conducere și-a exprimat dorința de a 
deschide un astfel de centru regional de vaccinare anti Covid.  

Aveți un astfel de spațiu disponibil?  
Da, am ales un spațiu adecvat în clădirea fostei grădinițe, 

care astfel va fi dotată cu tot ceea ce este necesar, adică: paturi, 
mobilier, frigider, dorind ca în acest spațiu să se desfășoare 
campania de vaccinare atât pentru comuna Săvârșin, cât și 
pentru comunele învecinate Petriș, Bata, Birchiș, Vărădia de 
Mureș și Bârzava.  

Domnule primar, înainte de a veni spre dumneavoas-
tră, am vizitat și câteva din satele aparținătoare comunei 
Săvârșin, am văzut, de pildă, că ați restaurat, ca să spun așa, 
din temelii Căminul Cultural din Toc, chiar nu v-a ocolit 
criza economică?  

Ei, criza de care vorbești dumneata nu ne-a ocolit nici 
pe noi, iar bugetul nostru, după cum se știe, a avut de suferit. 
Am avut și noi probleme, mai ales la încasările din taxe și 
impozite locale, pentru că, este știut că la începutul pandemiei 
plata impozitelor locale a fost amânată. Apoi, asemeni multor 
cetățeni ai acestei țări și consătenii mei au avut de suferit, unii 
au rămas în șomaj tenic, alții fără locul de muncă, foarte multe 

„Este adevărat, am luat o serie de măsuri eficiente, la nivelul administrației, 
fapt care ne-a ajutat să nu oprim lucrările destinate comunei!“

Era o dimineață frumoasă, cu soare blajin sub razele căruia se răsfăța roua și se topea. Sunt 
dimineți din acestea când până și cei mai abătuți de griji dintre oameni se simt în stare să 

uite povara vieții și să-și îndrepte spinarea și să tragă aer tare în piept și să spere. Într-o astfel de 
dimineață, de la mijlocul acestei luni, mi-am amintit de un om care trăiește și muncește de parcă este 
chemat mereu înainte de zilele și lunile și anii care vin spre el cu aceeași nerăbdare cu care el se duce 
spre viitor. Un om cu o inteligență activă, care sesizează cu ușurință rar întâlnită ceea ce oamenii 
doresc pentru comuna lor și a sa, înainte de a i se fi formulat explicit acea dorință și, care, în fiecare 

împrejurare găsește soluții cu calm și zâmbet. Astfel că am pornit spre Săvârșin, spre această așezare pe care o privesc ca pe 
o anticameră a liniștii binecuvântate pentru a mă întâlni cu Ioan Vodicean, cu poetul și primarul Vodicean. Ordinea, precum 
veți citi din dialogul de mai jos, s-a dovedit aleatorie. Trec Mureșul privind un timp la apa râului lenevind șerpuitoare, ocolind 
grinduri cu sălcii și ascunzându-se apoi în depărtări cețoase...  

firme mici au falimentat, altele abia își pot continua activita-
tea, astfel că oamenii nu au mai putut să-și achite dările pentru 
a se încadra în graficul stabilit la început de an.  

Și, totuși, la Săvârșin proiectele au continuat!  
Este adevărat, am luat o serie de măsuri eficiente la nive-

lul administrației, fapt care ne-a ajutat să nu oprim lucrările 
destinate comunei.  

Domnule primar, dacă la lucrările care desăvârșesc 
proiectele nu ați renunțat, totuși, în plan spiritual, parcă a 
lipsit ceva la capătul anului trecut.  

Dacă faci referire la celebri noștri dubași, absența lor 
de pe scena sărbătorilor de iarnă s-a datorat, după cum se 
cunoaște, restricțiilor impuse de Comitetul pentru Situații de 
Urgență Arad, decizia de a nu mai putea organiza niciun fel de 
festival, nicio manifestare sportivă, se datorează în exclusivi-
tate deciziei comitetului, dar trebuie să spun că această decizie 
a acordat atenție exclusiv sănătății oamenilor. Dar, amintind 
vechea vorbă românească care spune că „nu-i bine să nu se 
gate și nici rău să nu se termine”, vom trece noi și prin această 
grea încercare.  

Domnule primar, avem o rubrică a cititorilor, a dia-
logului cu ei, ori mulți citind pagina dedicată comunei 
dumneavoastră în „Jurnalul Național al Primăriilor”, ne 
cer să publicăm și poezii semnate de poetul Ioan Vodicean.    

Nu am nimic împotrivă, iar poetul nu se poate simți decât 
onorat, cât despre dumneavoastră, era o vorbă înainte vreme: 
„Cititorii noștri, stăpânii noștri!”. Succes! 

                        SOACRA                      Ioan Vodicean Rubrica Bisericii  
Cum se pot curăța păcatele 

moştenite din neam?  
                   Monahia Siluana VLAD                    

Cum se pot curăța păcatele moşte-
nite din neam? Amprentele din 

perioada intrauterină, din copilărie şi 
faptele înfăptuite de părinţi?    

Noi nu moştenim păcatul ca vinovăţie, 
ci păcatul ca boală. Şi se poate vindeca aşa 
cum se vindecă orice boală: prin chemarea 
lui Dumnezeu în boala respectivă, prin lu-
crarea poruncilor, prin Sfânta împărtăşanie. 
Da! Prin conştientizarea acestei boli şi prin 
binecuvântare, prin asumare.  

Soacra mea, s-o ţână Domnu’,
Îi cu şcinţă1, bat-o ploaia,

Sara n-o apucă somnu’
Până nu şiceşce2 foaia.

Nime-n lume nu-i rezistă
Gi să ia cu ea la gură,
O poşi faşie analistă

Că pleznieşcie gi cultură.

Da’ să viez alaltăsară,
Frasu-o şcie şe-o facut
Că s-o sococit să moară
Şî io nu că n-aş fi vrut,

Numa’ şciţ cât îi gi scumpă
Az la noi o-ngropaşiunie3

Şî la-şa o bucurie
Nu ce-ai faşie gi ruşânie.

O gischis telivizoru’,
Cum v-am spus, alaltăiri

Ş-o prins baş „Observatoru’ ”.
Mă! nu-i proastă! şe ce miri?

Când colo auge numa
Că tri jiuni cu minţ cam slabe

Şi mai unu cât huiduma4

Ar fi ruşânat tri babe.

Am vazut-o io că iei i
Rău; da’ n-am şciut şe-o paţât.

Muşca buza cu jinjeii5

Până tăt-o vânaţât.

Cu gându’ giparce dus
Şî on oci cam şloguit6

Să uita numa’ în sus
Şî aşa o glasuit:

„Ce rog Doamnie şî îm spunie,
Că mis mânioasă foc,

Cu şe-or fost ăşcia mai bunie
Gi le-ai dat aşa naroc?”

1 deșteaptă, cultivată, citită; 2 citește; 3 înmormântare; 4 uriaș; 5 gingiile; 6 paralizat;

Din lada cu zestre
a liricii în grai bănățean
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Din albumul comunei  

Domnule primar, bine v-am găsit și vă mulțumesc pentru 
buna primire!   

Bine ați venit!   
Cum a fost anul trecut pentru Primăria Piscu Vechi, dat  

fiind că întreaga țară s-a confruntat și încă ne mai con-
fruntăm cu toții cu această teribilă pandemie COVID-19?    

În anul 2020, deși a fost pandemie, ne-am descurcat și 
chiar am avut proiecte importante în Piscu Vechi.    

Puteți să-mi spuneți, atât pentru cititorii din alte loca-
lități, cât și pentru consătenii dumneavoastră, despre ce pro-
iecte este vorba?   

Desigur, în anul care a trecut, am recepționat o grădiniță 
pe fonduri europene, am terminat un drum pe PNDL, am 
recepționat și un cămin tot pe fonduri europene. Noi am avut 
proiecte depuse în 2015-2016, iar în 2019-2020 a avut loc fi-
nalizarea. La unele am reușit să le fac recepția, la altele nu. 
Sunt terminate și suntem în faza de recepție.   

Cu ce proiecte vă mândriți fiindcă v-au ieșit bine?   
Domnule Miron, mă mândresc și mă bucur, alături 

de toți consătenii mei, cu proiectele derulate pentru siste-
mul educațional. Am terminat Școala nouă prin „Programul 
Operațional Regional”, am făcut și Grădinița...   

PISCU VECHI Dolj

Marius Leonard MINEA - Primar al comunei Piscu Vechi

„În 2020 am câștigat alegerile cu 96%!“

Înainte de a porni pe drumurile țării pentru a prezenta cititorilor noi comune în paginile „Jur-
nalului Național al Primăriilor, Vasile Todi mi-a spus: „Dragul meu, du-te la Piscu Vechi du-te 

în această frumoasă și înfloritoare comună doljeană și, parafrazând un mare prozator, vei vedea acolo 
patima oltenilor, pentru că au ei patima asta, nu le ajunge ziua, nici iarna, nici vara, nici primăvara, 
nici toamna, nopțile îi apucă urâtul și dacă n-ar fi întunericul n-ar pune geană pe geană. Două vieți 
dacă ar trăi și patima lor de muncă tot nu se potolește. Du-te, Miroane, să cunoști oltenii la ei acasă, 
oameni vrednici, care calcă cu inima!”. Și m-am dus...   

O investiție mare?   
O investiție în jur de 300.000 euro pe AFIR, am făcut 

Căminul Cultural pe măsura 76, o altă investiție de 50.000 de 
euro, cu tot ce trebuie la un Cămin Cultural.    

Da, e frumos făcut.   
Domnule Miron, cred că e cel mai frumos Cămin Cultural 

din zona noastră. Am mai făcut o Piață agroalimentară foarte 
mare de 600 de metri amprentă la sol pe buget local.    

Că ați adus vorba de Piața Agroalimentară, cum ați reușit 
să faceți rost de fondurile necesare unei astfel de construcții?   

Am strâns cureaua, domnule, și am adunat bani doi ani și 
astfel am reușit să facem această piață foarte frumoasă.    

Sunteți extraordinar! La al câtelea mandat sunteți?   
Sunt la al doilea mandat. În 2012-2016, am candidat, dar am  

pierdut la 30 de voturi. Am rămas viceprimar. În 2014 domnul 
primar s-a îmbolnăvit și a renunțat. Eu ca viceprimar am avut 
funcție de primar. În 2016 am candidat iarăși și am câștigat cu 
aproape 90% din voturi. În 2020 am câștigat alegerile cu 96%.   

Vă mulțumesc, încă o dată, pentru buna primire.   
Și eu vă mulțumesc, dorind o colaborare lungă și frumoasă 

cu acest jurnal al nostru, al primăriilor din toată țara. 
- va urma -

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Rugăciunea este punctul de referință 
pentru orice creștin botezat, 

cum ne arată Sfântul Evanghelist Luca 
în cartea Faptele Apostolilor. Creștinii de 
atunci „stăruiau în învăţătura apostolilor, 
în împărtășire, în frângerea pâinii şi în 
rugăciuni”. Acest fel de a trăi viața creștină 
ne arată că viața noastră are sens numai dacă 
rămâne puternic unită cu Mântuitorul Hris-
tos, adică rămâne în comuniune, în cuvânt, 
în Sfânta Împărtășanie și în rugăciune. Prin 
participare la Sfânta Liturghie noi venim în Casa lui Dumnezeu, 
pentru a ne împărtăși cu Trupul și Sângele Său și pentru a ne 
uni unii cu alții în iubire. Tocmai pentru aceasta, mergând la 
Biserică, stăm în dialog cu Tatăl, prin Mântuitorul Hristos în 
Duhul Sfânt. Aceste coordonate ale vieții duhovnicești sunt atât 
de importante pentru orice credincios încât faptele izvorâte din 
credință și iubire trebuie să fie evaluate în lumina învățăturii 
Mântuitorului Hristos. Această practică face ca Biserica să fie 
mai presus de interesele lumești. Ea este o lucrare dumnezeiască 
a Preasfintei Treimi, pe care Mântuitorul Hristos a întemeiat-o 
pe cruce pentru ca noi, oamenii, să fim totdeauna împreună cu 
Dumnezeu.   

Dacă Biserica își însușește modul de a trăi al lumii, atunci ea 
riscă să devină o societate umană sau o asociație umanitară fără 
să trăiască în lumina Evangheliei Mântuitorului nostru. Ca atare, 
Biserica nu se poate dezvolta și nici nu poate oferi o mărturie 

Privind această imagine din interiorul Grădiniței din comună, îți spui: 
„Aici e locul unde Dumnezeu poate fi substituit c-un simplu surâs.”  

Cuvântul care zidește                       Biserica să fie mai presus de interesele lumești  
† Academician Dr. IRINEU, Arhiepiscop al Craiovei și Mitropolit al Olteniei  

credibilă celor necredincioși dacă nu practică învățătura Dom-
nului și nu pune accent pe faptele bune săvârșite cu ajutorul ha-
rului divin. Puterea Bisericii este deci în Sfânta Liturghie, unde 
cel care participă cu credință și evlavie experimentează direct 
prezența Mântuitorului Iisus Hristos și este atins de Duhul Sfânt.  

În această stare duhovnicească, credinciosul realizează 
că întâlnirea și împărtășirea cu Sfintele Taine nu se oprește 
niciodată, ci continuă aici și în viața veșnică. Deci, rugăciunea 
revarsă lumină și căldură peste toți credincioșii care se roagă lui 
Dumnezeu. 
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Ion PĂDUREANU - Primar al comunei Godeni

„Dintr-o potecă am reușit să facem un drum extraordinar de frumos!“

GODENI Argeș

Domnule primar Ion Pădureanu, cum ați reușit să 
treceți peste pandemie, lucrând și la marile proiecte ale co-
munei Godeni, fiindcă știu că aveți proiecte foarte frumoase 
implementate?  

Vreau să spun că anul 2020 a fost dificil pentru toată 
lumea, inclusiv pentru noi, fiindcă știm cu toții prin ce am tre-
cut din cauza pandemiei, dar noi am lucrat la investițiile pe 
care le-am avut și nu am fost blocați. Nu am vrut să așteptăm și 
am continuat să lucrăm, cu respectarea măsurilor de protecție 
anti-coronavirus. Acum suntem în perioada de execuție a 
recepțiilor pentru mai multe obiective majore.  

Care ar fi acestea, domnule primar?  
Este vorba de o reabilitare de drum comunal. Rămăsese o 

potecă, dar am reușit să facem un drum extraordinar de frumos 
între comuna noastră și Câmpulung Muscel, un drum asfaltat 
de la cap la cap. De asemenea, suntem în faza de verificare și 
întocmire a documentelor de recepție la o alimentare cu apă în 
satul de reședință Godeni, o lucrare extraordinar de bună și sun- 
tem și în perioada de execuție a cadastrării intravilanului locali-
tății, pentru a depune acest cadastru la proiectul de alimentare 

Când a aflat că îl voi întâlni pe domnul Pădureanu, Vasile Todi mi-a spus: „La Godeni, dra-
gul meu prieten, sunt cele mai frumoase dimineți, diminețile alea în care pământul e plin de 

mireasma umedă a fânului călcat de căprioare. Și să nu te miri dacă la Godeni vei găsi o fată frumoasă 
desenând o inimă străpunsă de o săgeată lângă numele lui Dobrin. Pentru că Dobrin e zeul blond al arge- 
șenilor”. Cât despre comuna Godeni, îmi doresc ca cititorii din alte județe să știe că se află pe albia râu-
lui Bughea, la o distanţă de 55 de km de municipiul Piteşti și merită vizitată. Denumirea satului Godeni, 
atestat într-un hrisov domnesc la 10 februarie 1461, provine de la Godea, un ostaş aflat în cavaleria 
domnului Vlad Ţepeş, care primeşte pământul Godeni, pentru serviciile aduse domnului şi ţării.  

cu gaze naturale, care a fost înaintat în luna decembrie 2020.  
Acest cadastru…  
Acest cadastru mai este necesar și pentru realizarea unui 

proiect depus la MDRP și la Compania Națională de Investiții 
pentru asfaltarea tuturor străzile din comuna Podeni.  

Ce înseamnă aceasta?  
Este vorba de o lungime de 11 km pe care o vom asfalta și, 

astfel, se încheie toate străduțele de modernizat. Să dea Dum-
nezeu să se aprobe proiectul. Așadar va fi extins sistemul nou 
de alimentare cu apă în satul Godeni, localitate de reședință. 
Atunci, tot sistemul de alimentare cu apă va fi nou în toată 
comuna, fiindcă și în celelalte trei sate sistemul este tot nou.   

Și, astfel, puteți spune că se înnoiește un obiectiv vital 
pentru populația comunei.  

Da, cu acest ultim proiect încheiem lucrarea de înnoire a 
sistemului, cu țevi numai din plastic, care este mult mai benefic 
pentru sănătate, fiindcă nu există riscul ca țevile să ruginească. 
Acum, suntem în perioada de probe și execuție documentație, 
iar în maxim o lună sperăm să facem și recepția. 

- va urma -

Îndemn arhiepiscopal  
Să respectăm cele ce duc spre sănătatea noastră  

† Calinic, Arhiepiscopul Argeșului și Muscelului  

Campania de vaccinare este o lucrare anevoioasă şi se vede clar 
osteneala celor încredinţaţi cu această lucrare salvatoare ce îşi 

iau în serios chemarea de îngeri ai vieţii, riscându-şi viaţa şi confortul, 
zi de zi! Doar cei răutăcioşi îşi exprimă mereu nemulţumiri şi folosesc 
cuvinte nepotrivite pentru un om educat și civilizat. Se pune întrebarea 
dacă mă voi vaccina? Desigur, după ce vor fi vaccinaţi toţi cei din prima 
şi a doua urgenţă. Guvernul României a făcut un site: vaccinare-covid.
gov.ro, un mijloc sigur, autorizat, de informare, cu întrebări şi răspunsuri 
pe tema vaccinării contra COVID-19, şi alte nedumeriri, pentru a se primi detalii autori-
zate de către specialişti şi nu doar date aproximative şi nefondate pe adevăruri ştiinţifice, 
pentru a se feri lumea de capcana ştirilor false care au inundat lumea. Dacă apelăm la site-
ul de mai sus, vom găsi răspuns şi la întrebarea, dacă pot refuza vaccinarea, iar răspunsul 
este fără echivoc: „vaccinarea este voluntară şi ne-obligatorie”,  

Nimeni, cred, n-a pus la îndoială vaccinul antigripal! Tocmai! Virusul COVID-19 
are în structura lui şi manifestări asemănătoare cu gripa obişnuită care bântuie omeni-
rea. Tot aşa trebuie înţeles vaccinul anti-COVID-19, doar cu o excepţie, că se constată 
anumite mutaţii, o nouă tulpină şi trebuie luptat împotriva îmbolnăvirilor şi mai ales a 
complicaţiilor, în masă.  

Aşadar, să respectăm cele ce duc spre sănătatea noastră şi să ne punem nădejdea în 
Domnul Dumnezeu şi în priceperea specialiştilor întru ale sănătăţii, că şi pe ei i-a zidit 
Dumnezeu! să slujească la însănătoşirea omenirii! (...) Se impune ca fiecare dintre noi, care 
dorim să convieţuim întreolaltă, să avem grijă mare de sănătatea noastră şi de sănătatea 
celorlalţi, în egală măsură! Iar dacă este cineva supărat datorită unor afirmaţii verbale sau 
în scris, îmi cer cuvenita iertare!  

                  Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

 Rubrica Bisericii  
Vrei să te veselești 

de mângâierile 
lui Dumnezeu?  

                      Sfântul Isaac Sirul  
-Nu fi răzbunător, ci elibera-

tor;  
-Nu căuta cusururi, ci oferă 

alinare;  
-Nu fi trădător, ci martir;  
-Nu acuza, ci apără. 
În numele păcătoșilor roagă-L 

pe Dumnezeu să-i miluiască, pen- 
tru cei drepți, roagă-L să-i pă-
zească întru dreptate. Pe omul cel 
rău cucerește-l prin bunătate și 
blândețe, pe cel zelos fă-l să se mi-
nuneze de bunătatea ta. Fă drep-
tatea să roșească în fața milostivi-
rii tale. Alături de cel mâhnit să ai 
și tu inima mâhnită. Iubește-i pe 
toți oamenii, dar ține-te departe 
de toți oamenii. Adu-ți aminte de  
moarte, pregătește-te să ajungi aco- 
lo și înfrumusețează-ți alergarea.  
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LENAUHEIM Timiș

„Trăim o perioadă pe care nu am crezut că vom ajunge să o trăim 
vreodată!“

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Răspundem 
cititorilor

Domnule primar, astăzi când 
stăm de vorbă, în data de 10 fe- 
bruarie, incidența infectărilor cu 
Covid-19 în comuna Lenauheim 
este de 3,13 la mia de locuitori, 

vorbim deja de scenariul roșu.  
Din păcate aveți dreptate și, din acest motiv, am și amâ-

nat întâlnirea pe care o pregătisem la Căminul Cultural din co- 
mună, acolo unde urma să facem cetățenilor o informare amplă 
cu privire la oportunitățile de accesare a fondurilor europene.  

Citind dialogul nostru, ce trebuie să știe cetățenii mai 
exact despre această întrunire?  

Trebuie să știe că la această înâlnire, vor primi infor-
mațiile necesare cu privire la programele prin care pot accesa 
fonduri nerambursabile pentru dezvoltarea afacerilor, fonduri 
disponibile prin Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și 
Turismului.  

Cum vedeți această perioadă? Va mai dura ea?  

Grăbit și ușor mâhnit de procentul infectărilor pe raza comunei sale, domnul primar Ilie 
Suciu a găsit totuși timp să-mi răspundă la câteva întrebări.  

Domnișoară, asta numai bunul Dumnezeu știe! Trăim 
o perioadă pe care nu am crezut că vom ajunge să o trăim 
vreodată. Așa cum am spus la trecuta noastră întâlnire, această 
gripă a făcut mai mult rău lumii decât un război.  

În privința activității administrației ce-mi puteți spune?  
Indiferent de greutățile pe care le stârnește această pande-

mie, noi ne vom continua munca la toate proiectele pregătite.  
Populația respectă regulile impuse?  
Bineînțeles, fiecare om are grijă de sănătatea lui, nimeni 

nu-și dorește să contracteze acest virus, din acest motiv oa-
menii comunei sunt extrem de atenți cu respectarea normelor 
sanitare.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru amabilitate!  
Domnișoară, aș vrea să te rog să publici în pagina noastră, 

fapt ce poate fi util și cititorilor din alte localități, câteva 
răspunsuri privind întrebările legate de Covid-19. Sigur, noi 
am publicat în spațiul on-line, dar nu toată lumea are deprin-
derea lecturii în acest fel.  

La sugestia domnului primar 
al comunei Lenauheim, dom-

nul Ilie Suciu, publicăm cele mai frec-
vente întrebări legate de pandemie și  
răspunsurile la aceste întrebări, cu men-
țiunea că măsurile de protecţie trebuie  
respectate şi după imunizare şi că răs-
punsul imun optim apare la 10-14 zile de 
la administrarea celei de-a doua doze.  

Cum mă pregătesc pentru vaccin-
area împotriva COVID-19?  

Odată ce aveţi programarea, asi-
gurați-vă că urmați toate instrucţiunile. 
Puteţi completa în avans unele documen-
te, cum ar fi chestionarul de triaj. Noi am 
venit în sprijinul dumneavoastră şi am 
postat acest document pe platforma cam-
paniei de vaccinare, poate fi accesat aici.  

Trebuie să port mască atunci când 
merg să mă vaccinez?  

Da. Imunizarea organismului împo-
triva virusului nu este imediată. Centrele 
de vaccinare vă vor solicita purtarea măş- 
tii de protecţie şi respectarea celorlalte  
măsuri de igienă sanitară. Păstraţi distan-
ţa fizică faţă de ceilalţi – de 1,5- 2 metri.  

Este normal să am reacţii adverse?  
Puteţi dezvolta unele reacţii ad-

verse. Apariţia acestor reacţii adverse 
reprezintă modul de manifestare a organ-
ismului faţă de vaccin.  

Reacţiile adverse după a doua doză 
sunt mai frecvente?  

Da, este posibil, având în vedere că 
după prima doză vaccinul îţi pregăteşte 
sistemul imunitar, iar după a doua corpul 
tău este deja pregătit să lupte cu virusul.  

De ce trebuie să aştept 15 minute 
după ce am primit vaccinul?  

Timpul de aşteptare este necesar pen-
tru monitorizarea stării de sănătate a per-
soanei vaccinate. Această recomandare 
este valabilă pentru orice tip de vaccin pe 
care îl faceţi, cum ar fi vaccinul pentru 
prevenirea gripei sezoniere. După vac-
cinare, trebuie să aşteptaţi 15 minute. 
Eventualele reacţii imediate pot fi tratate 
cu uşurinţă de către personalul medi-
cal aflat la centrul de vaccinare. Pentru 
siguranţă, persoanele cu reacţii alergice 
în istoricul medical vor fi monitorizate 
timp de 30 de minute.  

Pot face doar prima doză de vaccin? 
   Nu. Vaccinurile Pfizer, Moderna şi  
AstraZeneca sunt studiate ca vaccinuri  
cu două doze. Prima doză oferă un anu-
mit grad de protecţie, dar beneficiile 
maximale se obţin doar după administra-
rea celei de a doua doze.  

A doua doză de vaccin se poate ad-
ministra oricând?  

A doua doză trebuie administrată con- 
form cu rezumatul caracteristicilor pro-
dusului, în perioada aprobată: la 21 de 

zile după prima doză de Pfizer, la 28 de 
zile după prima doză pentru Moderna, 
respectiv la 8 săptămâni după prima doză 
pentru AstraZeneca. Pentru situaţiile în 
care o persoană căreia i s-a administrat 
prima doză de vaccin Pfizer împotriva 
COVID-19 are contraindicaţii temporare 
pentru cea de-a doua doză, administrarea 
rapelului va putea fi amânată până la un in- 
terval optim de maxim 42 de zile. În situa- 
ţii excepţionale, rapelul poate fi adminis-
trat şi după această perioadă. În cazul vac- 
cinului Moderna, intervalul optim de amâ- 
nare a dozei de rapel este până la 35 de 
zile, însă, în situaţii excepţionale, poate fi 
administrat şi după această perioadă.  

Cât durează până obţin răspunsul 
imun optim după a doua doză?  

Este nevoie de aproximativ 10-14 zile 
pentru a dezvolta un răspuns imun op-
tim după a doua doză. Trebuie totuşi să 
fiţi precauţi şi să continuaţi respectarea 
măsurilor de prevenţie şi după acest in-
terval de timp.  

Pot să stau cu familia şi prietenii 
după ce am primit a doua doză?  

Faptul că aţi primit a doua doză de 
vaccin înseamnă că sunteţi mai protejat 
împotriva acestui virus. Vă puteţi vizita 
prietenii ori familia, însă vă recomandăm 
să respectaţi regulile de protecţie, atât 
timp cât autorităţile menţin aceste măsuri 
de siguranţă. Este important să le oferim 
protecţie celor care încă nu au fost vac-
cinaţi sau care fac parte din categoriile 
vulnerabile. 
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DENTA Timiș

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Preabunule Părinte Achim Miloş,  
dacă ar fi să vă prezentaţi în puţine cuvinte cititorilor noştri 
din alte localităţi, cum ar suna prezentarea?

M-am născut în comuna Ramna din Caraş-Severin,  în 11 
octombrie 1956, din părinţii Nicolae şi Ana Miloş. Între anii 
1963-1971 am urmat şcoala generală cu opt clase din sat. Am 
urmat apoi cursurile Seminarului Teologic Ioan Popasu din 
Caransebeş, pe care le-am absolvit în 1977 şi, în acelaşi an, 
am plecat pentru nouă luni în armată, la Zalău. Din anul 1978 
până în anul 1982 am fost student al Institutului Universitar 
Sibiu, iar în anul 1983 m-am căsătorit cu Simonia Lavorica 
Bungardean din Sălcuţa, Bistriţa Năsăud. Dumnezeu ne-a 
binecuvântat cu doi copii: Lucian, în 1984 şi Ancuţa, în 1986.

Să vă trăiască mult şi bine, Preaonorate Părinte! Slujiţi 
în Denta de când aţi devenit preot?

Mulţumesc. Slujesc în Denta de 37 de ani, de la 1 ianuarie 
1984. La data de 12 Noiembrie 1983, am fost hirotonit diacon, 
iar în data de 14 noiembrie, preot de către episcopul de atunci,  
Dr. Timotei Seviciu (actualmente Arhiepiscop al Aradului), pe 
seama parohiei Denta. Dacă Bunul Dumnezeu va îngădui, voi 
ieşi în acest an la pensie tot din aceasta parohie.

Să vă ajute Dumnezeu! V-aş ruga, Părinte, pentru 
cititorii noştri să îmi vorbiţi despre biserica de aici.

Biserica Ortodoxă Română din Denta a fost ridicată în 
anul 1884. Trebuie să spunem că până în anul 1872 ortodocşii 
români s-au rugat împreună cu ortodocşii sârbi în actuala bise- 
rică ortodoxă sârbă. Din acest an şi până în 1884 (12 ani) orto- 
docşii români au folosit clădirea primei şcoli în limba română 
din Denta (clădirea actualului restaurant Bârzava) şi pe post de 
biserică, aici rugându-se până în anul 1884 când îşi ridică pro-
pria biserică. În anul 1884, biserica s-a zidit, dar abia după 52 
de ani, la 15 august 1936, a fost sfinţită de Dr. Vasile Lăzărescu 
(episcop al Caransebeşului pe atunci). Din anul 1884 şi până 
în prezent clădirea bisericii a suferit mai multe reparaţii. 

Care au fost cele mai importante dintre ele?

„Apelez de multe ori la ajutorul domnului primar Petru Tapanov și pot 
spune că în limita posibilităților am fost ajutat!“

Afară e un frig de îngheaţă pietrele în acest frumos făurar al anului 2021, dar acest lucru nu 
ne împiedică să observăm frumuseţea peisajului de câmpie bănăţeană în drumul nostru spre 

Denta. Pe mirişte, căprioarele ies din umbrele pădurilor să mănânce ultimele fire de iarbă ascunse 
sub zăpadă şi ici-colo se observă câte o zburătoare zgribulită pe firele de curent ce străjuiesc şoseaua. 
Astăzi vom vorbi cu Părintele Achim Miloş din Denta, un om cu suflet cald şi un preot cu har, mereu 
la dispoziţia enoriaşilor cu un sfat bun, cu un cuvânt frumos, cu o încurajare.

În două rânduri, 1972 şi 2017, ne-a fost luată turla 
de tablă de pe turnul bisericii în urma unor furtuni foarte 
puternice. Reparaţiile din 1972 le-a făcut părintele Gheorghe 
Râmneanţu, iar cele din 2017, din 17 septembrie, le-am făcut 
împreună cu ajutorul Înatpreasfinţitului părinte Mitropolit al 
Banatului Ioan Selejan şi al Primăriei Denta, care ne-a ajutat cu 
jumătate din suma necesară refacerii turlei cu tablă de cupru. 
Lucrările le-am terminat în Vinerea Mare a anului 2018. Mai 
mult, în 1984, când am venit  preot în Denta, biserica nu era 
pictată. Nu aveam experienţă, dar, în locul ei, aveam elan şi 
aşa am reuşit împreună cu credincioşii să o pictăm cu unul 
din cei mai mari portretişti din Banat la acea vreme, domnul 
profesor Ioan Sulea Gorj. De asemenea, interior şi exterior, în 
anul l987,  biserica a fost reparată complet şi pentru asta, în 8 
noiembrie 1987, Înaltpreasfinţitul părinte mitropolit Nicolae 
Corneanu a săvârşit slujba de binecuvântare a bisericii şi cu 
actul nr. 4834 A/1987 mi-a acordat distincţia de sachelar.

Observ, Părinte, că domnul primar vă sprijină, de câte 
ori poate, în realizarea proiectelor comune. Aveţi o relaţie 
bună cu autorităţile locale, aşa-i?

Relaţia mea cu credincioşii mei şi cu autorităţile locale este 
una firească, de respect reciproc şi de multă responsabilitate. 
Apelez de multe ori la ajutorul şi înţelegerea domnului primar 
Tapanov Petru, la Consiliul Local, la doamna viceprimar, 
Baniaş Maria şi pot spune că în limita posibilităţilor şi a 
bunului simţ am fost ajutat, eu şi biserica cu tot ce s-a putut. 
Traversam vremuri  dificile, pot spune grele, pentru noi toţi 
şi ca indivizi, şi ca instituţii, şi comunităţi. Momentul în care 
stăm de vorbă este cu câteva zile înainte de un examen la care 
o femeie cananeancă este supusă de Mântuitorul Iisus Hristos.  

Vă mulţumesc pentru amabilitate, Părinte, şi pentru 
promptitudinea cu care aţi răspuns apelului nostru. Multă 
sănătate dumneavoastră şi întregii familii!

Şi eu vă mulţumesc, domnişoară, şi vă reîntorc însutit 
urările făcute familiei. Toate cele bune!

Preot Achim MILOȘ- Parohia Denta

În dulcele grai bănățean

Bace la mińe-n ochece
Umbra frundzălor dă dud,
Am închis ochii în lece
Şî pr-ai mei buni îi aud

Givănind în graiu dulśe
Al bătrânilor dîn sat;
Un nod răsuflarea-m frânźe
Credzând că io l-am zuitat...

NĂCĂJÎŢÎ, AI MEI BUNI Giță lu Băbeț

Givăńau dă năaźunsuri
Pră care le trec cum pot –
Cum o fi în lumea ´laltă?
Că în asta-i rău dă tot!

C-or trugit o viaţă-ntreagă
Şî nimic n-or şporluit –
Ei or rămâńat cu lucru
Iar alţî s-or bogăţît.

Acú, cătă bătrâńaţă,
Nime nu-i măi bagă-n samă,
Le făleşce mult cemarea:
Fie – tată, fie – mamă! –

Un copil îi dus în lume,
Alt´ pă frunt s-o prăpăgit –
C-a´ lor mândru fiśor, George,
Dîn răzbel n-o măi vinit...

În śernice sări dă iarnă
Îş plânźau copiii-n gând –
În hăl cor dă glasuri muce
Mă trezam şî io plângând!

...Mereu bace în fireastă
Umbra frundzălor dă dud.
Ai bătrâni dămult îs umbră;
Graiu lor... încă-l aud!...

- va urma -
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„Acest proiect este unicul din România prin care construim 
de la zero un sediu de filială!“

Dacă există oameni care prin munca lor sfințesc locul, atunci interlocutorul meu din 
această pagină este, fără îndoială, unul dintre aceștia.  

Ionel CURUȚI -  Președintele Asociației Comunelor din România - filiala Timiș 

ACoR

Domnule inginer Ionel Curuți, 
am venit azi să stau de vorbă mai 
mult cu președintele Asociației Co-
munelor din Timiș decât cu edilul co-
munei Mănăștiur. Sunteți de acord?  

Desigur.  
În acest caz, vă rog domnule președinte să-mi vorbiți, pe 

scurt, despre „ACoR”.  
Domnule Miron, Asociația Comunelor din România a 

fost înființată în 1997 ca o asociație de autorități locale, având 
ca membri comunele din întreaga țară. „AcoR” a fost declarată 
ca fiind de utilitate publică prin hotărârea guvernului nr. 156 
din 2008. Și, din anul 2006, este membră cu drepturi depline în 
„Consiliul Comunelor și Regiunilor din Europa”.  

Domnule președinte, ce înseamnă acest proiect „Casa 
Comunelor” din Timiș?  

Acest proiect este unicul din România prin care constru-
im de la zero un sediu de filială. E un proiect amplu și foar-
te important. Am fost primii pe țară de la început. Am reușit 
să aducem comunele din Timiș să devină membre ale filialei 
județene „AcoR”. Am ajuns primii la nivel național și primii 
care am demarat proiectul. Unele filiale au încercat să își cum-
pere sediu. Unele se mai chinuiesc. Chiar cei de la București 
stăteau cu chirie în sediu. Noi stăm cu chirie la Moșnița Nouă, 
de aceea am zis să facem acest sediu de la zero. Să construim 
această clădire foarte frumoasă și impunătoare în comuna Șag, 
aflată la câțiva km de Timișoara. Este și foarte aproape de oraș.  

De unde vine finanțarea?  
Am plecat de la început cu ideea să luăm o finanțare din 

fonduri europene pentru acest sediu și o cofinanțare de la Con-
siliul Județean Timiș și cotizația suplimentară a membrilor 
asociației. Nu am reușit să depunem o finanțare europeană, 
fiindcă ghidul nu permitea. De la CJT nu am primit nimic. Pro-
iectul este foarte mare, peste 5 milioane de lei. Avem acolo tot 
ceea ce ne trebuie: de la sală de conferință, birouri, la multe ale 
săli și dormitoare pentru oaspeți. „ACOR” face auditul public, 
nu numai la comunele din județ, ci și de la orașe. Două dintre 
orașe sunt Deta și Făgetul. Le facem auditul public. Urmează 
Buziașul și Gătaia. Facem serviciul de urbanism și de cadastru, 
dar și serviciul de executări silite. Chiar cu asta ne ocupăm 
acum, fiindcă mulți primari au solicitat  „ACOR” să îi spri-
jine, fiindcă ei nu au posibilitatea să facă aceste executări silite. 
Avem mulți angajați prin cooperare la comune.  

În ce stadiu este proiectul?  
Este un proiect foarte frumos și deja am ajuns cu 

construcția la primul etaj și sperăm ca în câțiva ani să finalizăm 
acest mare obiectiv, foarte necesar activității ACOR Timiș.  

E cel mai mare proiect demarat de filiala ACOR Timiș 
de când o conduceți?  

Da, acesta este cel mai mare proiect demarat de asociație 
în timpul mandatului meu. În plus avem multe alte proiecte cu 
diferite finanțări pentru dotări, pentru echipamente IT pentru 

angajați. Avem două microbuze noi cumpărate și alte mașini 
pentru deplasarea în teritoriu a angajaților asociației.  

De ce este necesar acest compartiment de executări si-
lite cerut de primari?  

Este foarte greu de pus în practică de către primari, exe-
cutarea silită în comună. Datorită legii, comunele nu au posi-
bilitatea de a înființa aceste compartimente speciale de exe-
cutare silită. Abia ne descurcăm cu posturile care le avem 
aprobate, cine îți mai aprobă să ai încă un post? Cu funcționarii 
din primării este foarte greu să pui în practică execuțiile silite, 
fără să ai pe cineva de specialitate.  

Ce probleme credeți că nu au fost rezolvate în 2020 și ar 
trebui soluționate în 2021?  

Da. Bună întrebare. Există o inițiativă a mea, personală, 
a filialei „ACOR” Timiș de a trimite către toate grupurile par-
lamentare în cooperare cu colegii din „ACOR” România, să se 
intervină pentru rezolvarea unei mari probleme. Există un prag 
de finanțare de 1,5 milioane de lei pentru comune, în funcție 
de veniturile pe care le are fiecare primărie. Acest prag a fost 
la un moment dat de 2 milioane de lei. Acum, inițiativa este 
ca să ridicăm iarăși pragul la 2 milioane de lei pe care să îi 
primească fiecare primărie, fiindcă primăriile au primit multe 
atribuții în plus, dar fără să aibă nicio finanțare de la guvernul 
României. Acestea produc cheltuieli din bugetele primăriilor 
de aceea cerem ridicarea pragului la 2 milioane de lei, pe care 
trebuie să îi primească fiecare comună de la guvern.  

Ce altă problemă ar trebui rezolvată în 2021?  
O altă chestiune foarte importantă de care eu mă lovesc 

în comuna Mănăștiur este că se cheltuie foarte mulți bani cu 
învățământul, inclusiv cu cel online, din cauza pandemiei, și cu 
transportul elevilor către școli. Eu cheltuiesc din bugetul pro-
priu 150.000 -200.000 de lei pe an. La mine, transportul este 
gratuit pentru elevi, inclusiv pentru cei din liceu. Și, primăria 
nu primește înapoi nimic de la guvern, de la Ministerul Trans-
porturilor primesc numai privații. Noi, ca și unitate teritorial 
administrativă avem șoferi plătiți din bugetul local, motorină, 
mentenanță și tot ceea ce trebuie pentru a avea loc în condiții 
bune transportul elevilor către școli, dar nu primim nimic de 
la guvern. E o situație care nu mai trebuie să mai continue, ci 
guvernul trebuie să ne deconteze cheltuielile pentru transportul 
elevilor.  

Așa ar fi firesc.  
Da, așa este normal. Există o mare discrepanță între noi 

și sectorul privat. Sunt multe chestiuni de reglementat, iar în 
această situație ACOR trebuie să aibă un rol foarte important 
pentru a veni în sprijinul primarilor, să fie rezolvate aceste 
probleme grave, ce le îngreunează activitatea, nu nu numai în 
Timiș, ci în întreaga țară. Din păcate, guvernul reacționează 
foarte greu la problemele ridicate de primării, de aceea trebuie 
să fim uniți și să intervenim să sensibilizăm guvernul și să nu 
treacă cu ignoranță peste problemele primăriilor.  

               Pagină realizată de Gheorghe MIRON 
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      Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE 

VINGA Arad

„La nivelul unei comune se pot face ușor comparații între ce a fost, 
ceea ce este și promisiunile deșarte!“

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Scăldată în visări și-n apele lunii, apoi în străluciri albastre de porțelan, ziua era frumoasă 
chiar dacă se acoperea, încet, încet, cu maldăre de nori bulucindu-se de pretutindeni. 

Văzduhul aiura de miresme și girueta din creasta unui foișor la intrarea în Vinga se rotea ireal. Co-
muna asta, de la venirea domnului Negrei în fruntea ei, este frumoasă ca un gând bun. Trec încet 
și smerită pe lângă cele două Biserici, loc unde și timpul trecând intră-n complicitate cu veșnicia și 
căința, oprind în dreptul administrației locale.  

Ce trebuie să știe fermierii 
de pe raza comunei Vinga

În conformitate cu prevederile art. 53 din 
Regulamentul (CE) nr. 1107/2009 privind 

introducerea pe piață a produselor fitosanitare a 
fost aprobat ca în perioada 25 ianuarie - 24 mai 
2021 tratarea semințelor de porumb cu produse 
de protecție a plantelor Cruiser 350 FS, Nuprid 
AL 600 FS și Poncho 600 FS în campania de 
primăvară a anului 2021 pentru semănatul cul-
turii de porumb. Tratamentul seminței de po-
rumb va fi efectuat numai de către prestatorii de 
servicii autorizați. Fermierii de pe raza unității 
administrative teritoriale au obligația de a anunța 
în timp util, atât primăriile cât și apicultorii din 
zonă cu privire la perioada în care se va derula 
acțiunea de semănat a semințelor tratate cu unul 
dintre produsele menționate anterior. Comercia-
lizarea și utilizarea acestor produse pe teritoriul 
României se va face cu respectarea legislației 
privind comercializarea și utilizarea durabilă a 
produselor de protecție a plantelor.

În atenția cetățenilor comunei Vinga

DIRECțIA SANITARĂ VETERINARĂ șI PENTRU 
SiGURANțA ALIMENTELOR ARAD

RECOMANDĂRI

Pentru reducerea răspândirii PPA pe teritoriul județului Arad 
este absolut necesar ca toți crescătorii de porci să anunțe medi- 

cul veterinar despre orice caz de îmbolnăvire sau moarte a animalelor din 
gospodărie și să respecte cu strictețe următoarele: u să nu vândă/cumpere 
porcine fără acordul medicului veterinar; u să utilizeze echipemente de 
protecție (haine și încălțăminte special destinate activităților de îngrijire a 
porcilor); u să nu lase porcii în libertate, cu posibilitatea de contact cu porcii 
mistreți; u să evite contactul cu oameni și materiale contaminate provenite 
din gospodării/exploatații/zone contaminate; u să evite deplasările în zone 
afectate de PPS (păduri); u să nu cumpere carne și produse din carne de porc 
din locuri neautorizate sanitar veterinar; u să anunțe medicului veterinar 
intenția a sacrifica porcinele și să nu sacrifice animale cu semne de boală 
(indiferent de natura bolii); u să nu depoziteze și/sau  comercializeze carne 
provenită de la animale suspecte de boală; u să anunțe medicul veterinar 
cu privire la nașterea animalelor din gospodărie în vederea identificării și 
înregistrării animalelor în baza națională de date.

Domnule primar, după cum se poate vedea, „Jurnalul  
Național al Primăriilor”, a trecut, încet și cu prietenie, la pre- 
zentarea unor județe noi; a comunelor din acele județe. Fi- 
resc,  deci, să vă întreb, ca-ntr-un schimb amical de experiență,  
ce stă la baza succesului dumneavoastră în munca admi-
nistrativă?

În primul rând, doresc să salut prezența colegilor mei 
din județele Argeș și Dolj în paginile „Jurnalului Național al 
Primăriilor” și să vă asigur că tot ce am făcut de la primul man-
dat și până acum pentru dezvoltarea comunei Vinga a fost gân-
dit la modul concret, bazat pe realitatea economică a comunei, 
astfel încât să nu îndatorăm comuna, cum au făcut alții, prefer-
ând să fim chibzuiți în tot ceea ce întreprindem și căutând să 
accesăm cât mai multe proiecte europene și guvernamentale.  

Și ca importanță?  
În acest domeniu, în munca administrativă, este impor-

tant să continui programul de modernizare a localității care 
te-a mandatat, un program prin care să aducem plus valoare 
urbei, un program prin care ele să progreseze constant, an de 
an, lună de lună.  

Ați spus «progres»; ce stă la baza progresului, domnule 
primar?  

Munca, buna înțelegere, corectitudinea și seriozitatea.  
Ce vă mâhnește în relația cu oamenii?  
Cu oamenii care mă mâhnesc nu interacționez, nu îmi 

place să stau în preajma oamenilor care otrăvesc viața unei 

comunități prin tot felul de vorbe fără acoperire, prin zvo- 
nuri și fabulații și, crede-mă, din păcate, există peste tot astfel 
de inși. Eu trăiesc convins că dacă dorim o evoluție civilizată 
pentru comună, atunci trebuie să ne ferim de cei care caută 
dezbinare și să ne vedem de drumul nostru, acela de a ne preo-
cupa doar de binele comunei.  

Domnule primar, am observat în trecuta campanie 
electorală că foarte mulți candidați se arată mai preocupați 
să insulte adversarii decât să-și prezinte un program concret 
de dezvoltare a comunei pe care doresc să o conducă.  

Domnișoară Mihaela, dar v-ați întrebat dacă au un astfel 
de program? Pentru unii, de multe, de foarte multe ori nu in-
teresul comunei este prioritar, nu liniștea comunității, ci priori-
tar este propriul lor interes.  

Până unde se pot coborî oamenii?  
Se coboară cât mai jos cu putință, recurgând chiar la 

denigrarea fără rușine a unora sau a altora, împinși de ciudate 
resorturi să născocească orice le trece prin minte, doar, doar, 
vor înșela semenii pentru atingerea unor țeluri. Și asta să știi 
că se întâmplă nu numai în perioada campaniilor electorale. 
Din fericire însă, comunitatea amendează astfel de atitudini 
prin ignorare.  

Sau prin faptul că oamenii văd munca unui primar, văd 
rezultatele muncii sale...  

Da, se poate, pentru că la nivelul unei comune se pot face 
ușor comparații între ce a fost, ce este și promisiunile deșarte.
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Domnule Vasile Todi, aveți, acum când stăm de vorbă, pe 
o măsuță învecinată, o carte a lui Galaction.  

Te miri?  
Desigur, pentru majoritatea tinerilor el este un scriitor 

uitat.  
Eu nu mai sunt tânăr.  
Dar ne puteți da nouă celor tineri, un motiv să ne apro-

piem de scrierile sale?  
Era prieten cu Arghezi. Glumesc desigur, draga mea, este 

adevărat, Galaction nu și-a depășit niciodată condiția de scrii-
tor... contradictoriu, un autor care a căutat permanent, potrivit 
unor convingeri personale, să îmbine, să armonizeze viziunea 
laică, realistă cu cea religioasă, creștină, dar tinerii cititori de 
azi, citindu-l, pot descoperi în scrierile sale acele conflicte de 
natură erotică care cred că i-ar interesa, o problemă asupra 
căreia s-a concentrat continuu Galaction în opera sa, aceea a 
confruntării dintre spiritualitate și senzualitate, 
dintre puritatea morală și ispita vinovată. Este 
suficient?  

Da. A început școala, cum vedeți 
dumneavoastră viitorul școlii românești?  

Cum preferi să-ți răspund, confuz, evaziv, 
neutru, echivoc sau iliescian?  

Sincer.  
În acest caz, te asigur că îl văd asemeni tu-

turor celor care fără a se teme că vor fi etichetați 
drept „nostalgici”, afirmă răspicat că după 1989, învățământul 
românesc este un gând fără ecou. Un loc de unde se slobozește 
în lume ce-a mai primejdioasă tagmă a oricărei societăți: 
semidocții. Prin apariția acestor analfabeți funcționali, am 
decredibilizat importanța diplomei și primejduim, pentru mai 
bine de un veac, sănătatea intelectuală a neamului românesc.  

Ce soluție vedeți pentru întremarea învățământului?  
Draga mea, sunt domenii în care întoarcerea la vechi 

poate fi singura soluție spre progres. Încearcă mai marii lu-
mii să implementeze, din pricini doar de ei știute, sistemul 
educațional online. Dar acest mod nu poate funcționa în țări 
amărâte de sărăcie, așa cum este și maica noastră România, 
țară unde au reapărut așezările fără curent și case fără pâine. 
Nu poate fi citită Tora în casa fără făină, spun talmudiștii, 
acest sistem online o fi bun pentru cei care au ajuns pe lună, 
nu pentru noi care ne târâm de-a bușilea pe pământul unei țări 
în care adevărul moare înainte de-al rosti. Sistemul actual de 
învățământ, mai mult îndobitocește decât cultivă inteligența 
nativă a unui copil și, soluția de care mă întrebi, este întoar-
cerea la dascălul privat, la cel care îți vine acasă să-ți învețe 
copilul.  

Dar acest lucru costă și nu costă puțin.  
Oricât ar costa, merită, știut fiind că cea mai bună și mai 

sigură investiție este aceea pe care o faci pentru educația unui 
copil.  

Domnule Vasile Todi, sunteți «Membru de Onoare» al 

«Asociației Învățătorilor Bănățeni», în această calitate, dacă 
acum v-ați afla în fața elevilor, ce le-ați spune la început de 
an școlar?  

I-aș ruga să nu uite niciodată că există în „Dybuck” o 
parabolă de o mare frumusețe. Comentatorul tragediei îl duce 
pe unul dintre eroi la o fereastră:  

- Ce vezi? îl întreabă.  
- Oameni, îi răspunde acela.  
Apoi îl silește să se privească într-o oglindă.  
- Acum ce vezi?  
- Pe mine, îi răspunde ușor infatuat personajul.  
- De ce?, îl întreabă comentatorul, și la fereastră e sticlă, 

și aici e tot sticlă. De ce în oglindă te vezi doar pe tine?  
Întârziind răspunsul, comentatorul continuă:  
- Să-ți spun eu: fiindcă oglinda are argint și, ori de câte 

ori apare argintul, omul nu se vede decât pe el.  
Argintul înseamnă putere?  
Mai ales azi și, când te gândești că în sim-

bolistica onirică argintul închipuie mercurul 
filosofic, îți vine să numeri vertebrele tristeții.  

Că tot am discutat despre Gala Galaction, 
pe care l-am etichetat ca fiind un scriitor uitat, 
îmi puteți da, în finalul dialogului nostru, un 
mare scriitor uitat?  

Un scriitor nu poate fi uitat, scriitorul, 
chiar necitit de unii, strălucește pentru toți sus-

pendat de steaua nemuririi. Domnișoară, numai însoțindu-te 
cu un scriitor, poți face curte fericirii.  

Parcă numai fericirii... 
Pentru că m-ai rugat să amintesc un scriitor mai puțin 

citit azi, mă voi opri în dreptul lui Victor Eftimiu, cu atât mai 
mult cu cât nici un critic nu a inventariat până astăzi prodi-
galitatea lui Victor Eftimiu, nici generozitatea sa, adică uma-
nismul operei sale, nici extraordinara vitalitate și optimismul 
viziunii acestui creator. Omul acesta, îmbrățișat de glorie la 
o vârstă neverosimil de tânără, a scris peste o mie de sonete! 
Când un sportiv, spunea cineva, izbutește să-i depășească pe 
ceilalți, să zicem, la saltul cu prăjina sau fără, cu câțiva centi-
metri, e o fericire universală. Într-adevăr, e un lucru greu. Să 
zicem că a scrie un sonet nu e la fel de riscant, cu toate că și 
în acest domeniu poți să rupi un picior versului și, deci, să-ți 
frângi gâtul. Dar, oricum ar fi, faptul de a fi scris o mie de 
sonete nu este și el o performanță? Nu poate fi și el omologat? 
Nu merită și el o atenție asemănătoare?  

Domnul meu, pe mine m-ați convins să-l caut pe acest 
cosângean al dumneavoastră în bibliotecă.  

Mi-ar plăcea să cred că înainte de culcare vei citi un so-
net din creația acestui poet, care ne-a înșirat „mărgărite” de 
aur pe cerul liricii românești.  

Fragment din dialogul consemnat de 
Roxana FURDEAN 

pentru Almanahul „Dobrogea” 2020  

„Sunt domenii în care întoarcerea la vechi 
poate fi singura soluție spre progres!”

Aflat încă la locuința sa din câmpie, interlocutorul meu mă așteaptă în holul casei sale, la o masă împodobită cu 
un ștergar alb, cu un morman de nuci sparte, cu mere, o cană cu vin și un buchet cu flori. Semn că e iubitor de 

oaspeți. Apoi, mă roagă să-i promit că la sfârșitul interviului voi mai zăbovi pentru a privi împreună aerul care rămâne-n 
urma păsărilor iarna.  


